
   فضای کلی دانش�گاه و جامعه در سالهای 
عدالتخ�واه  جنب�ش  تأس�یس  ب�ه  منته�ی 
دانش�جویی چگون�ه ب�ود؟ چه اتفاق�ی افتاد 
ک�ه جنبش عدالتخواه تأس�یس ش�د؟ دیگر 
تشکل های دانشجویی در آن برهه چه خلأیی 
داش�تند که ش�ما به فکر تشکیل یک تشکل 

دانشجویی جدید افتادید؟
تشكيل جنبش عدالتخواه دانشجويی يك پروسه 
نانوشته بود. به اين صورت نبود كه مثلًا ما تصميم 
بگيريم و بعدش جنبش را تأسيس  كنيم بلكه پس 

از پيمودن يك مس��ير و رس��يدن به لزوم تشكيل 
جنبش، آن را بوجود آورديم و همين مطلب مزيتی 
برای جنبش عدالتخواه محسوب می شود كه شايد 

ديگر تشكل ها نسبت به آن محروم باشند.
من از س��ال 78 كه وارد دانشگاه علم و صنعت 
شدم، تشكل های مختلفی اعم از بسيج دانشجويی 
و كان��ون ق��رآن و عت��رت و انجم��ن اس��لامی و 
مجمع دانش��جويان حزب الل وجود داشت. مجمع 
دانش��جويان حزب الل را كه هم��ه وقتی از بيرون 
می نگريس��تند فكر می كردند يك تشكل وابسته به 

انصار حزب الل اس��ت ولی وقتی كسی وارد می شد 
می ديد كه اينطور نيست و يك تشكيلات خوبی در 
آنجا وجود دارد و اتفاقاً كارهای خوبی هم آن زمان 
انج��ام داده بودن��د. اما در عين ح��ال فضای غالب 
دانشگاه ها در آن برهه به علت حاكم شدن جريان 
اصلاح��ات بر فضای سياس��ی كش��ور، يك فضای 
كام��لًا سياس��ت زده بود و درگيری های سياس��ی 
بين تشكل های مختلف جريان داشت. به ياد دارم 
يك روز آقای تفرش��ی )از ديگر مؤسسين جنبش 
عدالتخواه دانش��جويی( به من گفت كجايی و چه 

 انتظار بيشتری از 
سياستمداران نمي رود!

 زمینه ها و چگونگی تأسیس جنبش عدالتخواه دانشجويی 
در گفت وگو با مجید عبداللهی؛

مجي��د عبدالله��ی ورودی س��ال 1378 دانش��گاه عل��م و صنع��ت اس��ت. وی از مؤسس��ين جنب��ش عدالتخ��واه دانش��جويی به 
 ش��مار مي آي��د ك��ه خاطرات��ي خواندني از پروس��ه تأس��يس اين تش��كل دارد. متن كام��ل اين گفت وگ��و را از نظ��ر می گذرانيد:

آن زمان تعبيری 
بين خودمان 
مطرح شده بود 
که »آن چيزی 
که از درون 
مانند موريانه 
در حال خوردن 
پايه های انقلاب 
است، عدم 
تحقق عدالت 
اجتماعی است.« 
سرانجام نيز با 
مطالعات زياد و 
سخت کوشی های 
جدی بچه ها 
توانستيم 
به يک قوت 
نظری مطلوبی 
در زمينه 
عدالتخواهی و 
عدالت اجتماعی 
برسيم

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي
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كار می كنی؟ من هم گفتم اينها )مجمع( كارش��ان 
خيلی جدی نيس��ت و من هم اگر به درسم برسم 

ارزشش بيشتر است. 
آق��ای تفرش��ی در پاس��خ به من گف��ت كه ما 
مس��ئوليم و بايد تكليف خود را در دانش��گاه عمل 
كني��م و... گفتم بايد يك طرح جديدی را پی ريزی 
كنيم و دس��ت از اين كارهای روزمره برداريم. اين 
ش��د كه يك جلسه ای گذاش��تيم و به اين مباحث 
پرداختيم و كارهای مورد نظرمان را فهرست كرده 
و بر سر اين موضوع كه مسئله اصلی اي كه بايد به 

آن پرداخت چيست؟ تصميم گيری كرديم.
پ��س از آن در يك دوره فش��رده تابس��تان به 
ص��ورت تيمی بنده و آقای تفرش��ی و آقای مهدی 
همازاده و آقای مجيد عس��گری و ديگر افرادی كه 
قبلًا به مجمع رفت و آمد داشتند جلسات مختلفی 
گذاش��تيم و از تمام آنها اين سؤال را می پرسيديم 
كه به نظر ش��ما امروز اصلی ترين مسئله كشور كه 
ما بايد به آن بپردازيم چيست؟ و شايد اين كار را با 

حداقل 100 فعال سياسی آن زمان انجام داديم.
   مثلًا چه کسانی؟

مثلًا از آقای شمس الواعظين و عباس عبدی و 
ميثم سعيدی كه از چهره های مطرح اصلاح طلبان 
در آن زمان بودند تا آقای بادامچيان و مس��عود ده 
نمكی و مهدی نصيری و مرحوم زواره ای و حسين 

شريعتمداری و حسين صفار هرندی و...
يعنی به ج��رأت می توانم بگويم كه آدم فعال و 
معروفی نبود كه ما پيش��ش نرفته باشيم و يا او را 
در جمع خودمان دعوت نكرده باشيم. همزمان اين 
مس��ئله در ميان خود بچه ها هم پيگيری می ش��د، 
يعنی طی جلس��ات مختلف و مطالعات مداوم اين 
مسئله را كه امروز به چه موضوعی بايد بپردازيم به 
بحث می گذاش��تيم و البته در بين خودمان زودتر 
به اين مس��ئله رس��يديم كه امروز بح��ث عدالت 

مهم ترين بحث جامعه است. 
ب��ه همين خاطر آن زمان تعبيری بين خودمان 
مطرح ش��ده بود كه »آن چيزی كه از درون مانند 
موريانه در ح��ال خوردن پايه های انقلاب اس��ت، 
عدم تحقق عدالت اجتماعی اس��ت.« سرانجام نيز 
ب��ا مطالعات زياد و سختكوش��ی های جدی بچه ها 
توانس��تيم به يك قوت نظری مطلوب��ی در زمينه 

عدالتخواهی و عدالت اجتماعی برسيم.
   در می�ان چهره ه�ای سیاس�ی و فعال آن 
زمان بیش از همه به چه کس�ی احساس قرب 

می کردید؟
گرايش ما بيش��تر به س��مت آقای احمد توكلی 
بود و اين بح��ث عدالتخواهی هم به طور كلی بعد 
از انتخاب��ات دوره دوم آقای خاتمی انجام ش��د. ما 
دو هدف عمده داش��تيم، اول اينكه می خواس��تيم 
روش��نگری كنيم. يعنی قش��ر دانشجو را نسبت به 
مس��ئله عدالتخواه��ی آگاه كني��م و آن را به يك 
طريق��ی ب��ا خودمان هم��راه كنيم كه مث��لًا  اين 
مس��ئله جامعه مدنی و بحث اصلاحات و مس��ائل 
جناحی و بحث های سياس��ی، هم��ه و همه تماماً 
دعوای زرگری بوده و آن چيزی كه فراموش ش��ده 

بحث عدالتخواهی است. 
ما می گفتيم كه بايد دس��ت بگذاريم روی نقطه 
ضعف هر دو جناح كه هر دوی اينها بايد نسبت به 
آن پاسخگو باشند. هدف دوم مان نيز بحث مطالبه 
از مس��ئولان بود. يعنی ما بايد ب��ا ايجاد يك اهرم 
فش��ار، بحث عدال��ت را از مس��ئولين نظام مطالبه 

می كرديم.
   اولین کار قابل توجهی که در این زمینه در 

مجمع انجام دادید چه بود؟
ب��ا نش��ريه دانش��جويی »خي��زش« كارمان را 
ش��روع كرديم و در ۶ ش��ماره مطالبمان پيرامون 
عدالتخواهی و مطالبه از مسئولين را منتشر كرديم 
و برای اينكه س��طح بچه ها را بالاتر ببريم يكسری 
كلاسهايی را برگزار كرديم. مثلًا كلاسهای روزنامه 
نگاری آقای دژاكام يا كلاس های نويسندگی آقای 
جليل��ی كه اثر اين كلاس ها خودش را در مجله به 
خوبی نش��ان داد. مجله نيز وقتی كه تا 3 ش��ماره 

چاپ شد، خوب جا افتاد. 
   نشریه رایگان توزیع می شد؟

 خي��ر، پول��ی ب��ود و مجله ه��ا را می فروختيم. 
تي��راژش هم از 200 ش��ماره ش��روع كرديم و در 
نهايت تا 2000 تا هم چاپ ش��د و در دانشگاه های 
مختلف هم توزيع ش��د و همين هم س��بب شد تا 

هزينه چاپش دوباره برگردد.
 ب��ه اين ترتيب توانس��تيم يك مق��داری بحث 

عدالتخواهی را درمحافل دانشجويی جا بيندازيم.
   دید غالب دانشجویان به شما چه بود؟

حزب اللهی ها دو نوع ديد روی ما داشتند. دسته 
اول می گفتند عجب مطال��ب و حرفهای نگفته ای 
وج��ود دارد كه قبلًا نش��نيده بودند و از ما تش��كر 
می كردن��د و ي��ك عده ه��م در مقاب��ل حركت ما 

ايستادند و مقاومت كردند.
   استدلالشان چه بود؟

من خودم فكر می كنم آن نگاه سياس��ی كه در 
آن زم��ان بين بچ��ه حزب اللهی ها متأس��فانه رايج 
ش��ده بود كه عده ای را بدون اينك��ه به اصول آنها 
مراجعه كنند، از نظر سياسی خودی و غير خودی 
می دانس��تند و طبيعی بود وقت��ی ما هم دو طرف 
را وقتی بدون در نظر گرفتن مواضع سياسی ش��ان 
نق��د می كرديم، مورد س��وءظن ق��رار می گرفتيم. 
موضعگيری ه��ای ما سياس��ی نبود ك��ه مثلًا آقای 
فلانی چون حزب اللهی است اگر هر حرف اشتباهی 
ه��م زد ما تأييد كنيم و يا آقای فلانی چون اصلاح 
طلب بود، هر چه گفت يا نوشت ما تكذيب كنيم.

   مثال می زنید؟
به ياد دارم ما يك روز رفتيم به دفتر آقای ميثم 
سعيدی. ايشان نماينده اصلاح طلب مجلس ششم 
بود و از بچه های دفتر تحكيم و باسابقه چپ بود. از 
ايش��ان وقت مصاحبه گرفتيم. ايشان قبول كرد اما 
اصلًا انتظار نداشت كه ما چه سؤالاتی از او خواهيم 
پرس��يد. م��ا س��ؤالاتی از قبيل اينكه ش��ما چقدر 
حقوق گرفتيد؟ يا آيا از پرش��ياهای واگذار شده به 

نماينده ها استفاده كرديد؟ را مطرح كرديم. 
ايشان فكر می كرد كه ما الان می آييم و سؤالاتی 
جناحی می پرس��يم اما وقتی ايشان با اين سؤالات 
مواجه شد نمی دانس��ت چكار بكند. نه می توانست 
ما را رد كند و نه می توانس��ت به سؤالاتمان پاسخ 
بدهد و نهايتاً هم با دست و پا شكستگی نسبت به 
بعضی س��ؤالات و  پرخاش به بعضی سؤالات ديگر 
پاس��خ داد. هر چند كه بعضی انتقادات را نيز قبول 
می ك��رد. ما هم بدون هيچ كم و كاس��تی مصاحبه 
را در مجل��ه چاپ كرديم و عكس ايش��ان را روی 
جلد مجله زديم و گفتيم مصاحبه با آقای سعيدی 
نماين��ده مجل��س. نتيجه آن می ش��د كه هر كس 
اي��ن مطلب را می خواند پی می برد كه مس��ئولين 
وضعيتشان از نظر عدالتخواهی بسيار وخيم است. 

اين مطل��ب ب��رای روزنامه های كثيرالانتش��ار 
ني��ز فرس��تاده می ش��د و يادم اس��ت ك��ه يكی از 
روزنامه ه��ای اصولگرا نيز اين مصاحبه را منتش��ر 
كرده بود و نوشته بود كه اين وضعيت يك نماينده 

مجلس است و حقوقش آنقدر است و... 
اين موضوع گذش��ت تا يك وقت گرفتيم برای 
مصاحب��ه با آقای زواره ای. يعنی دقيقاً نقطه مقابل 
آقای ميثم سعيدی از نظر جناح بندی سياسی. ما 
آن مصاحب��ه را نيز بدون هيچ كم و كاس��تی مثل 
ش��ماره قبلی منتش��ر كرديم. اي��ن كار هم خيلی 
بازتاب داشت. اما انتظار داشتيم كه بالاخره همان 
روزنامه اين مصاحبه را هم منتشر كند ولی ديديم 
خبری نش��د. لذا پيگيری كرديم اما باز هم اتفاقی 

نيفتاد.
نفر بعدی برای مصاحب��ه نيز آقای حداد عادل 
بود كه در آن زمان رئيس فرهنگستان هنر بودند و 
ما هرچه تلفن زديم و نامه زديم و حتی سؤالاتمان 
را فرس��تاديم و خواس��تار پاس��خ كتبی شديم اما 
پاس��خی نيافتي��م. بع��د از حدود 2 م��اه پيگيری 
س��رانجام مصاحبه را تحت عنوان »مصاحبه انجام 
نش��ده با آقای حداد عادل« در دانش��گاه به چاپ 

رسانديم كه آن هم خيلی سرو صدا به پا كرد. 
به اين صورت هم منتش��ر ش��ده بود كه تماس 
ها و مكاتباتمان با دفتر ايش��ان را در نشريه منتشر 
كرديم ك��ه مثلًا الو، دفتر آقای ح��داد عادل؟ بله! 
هنوز سؤالات شما به دست ما نرسيده است! دوباره 
تكرار، دوباره تكرار، يعن��ی مثلًا 20 بار تماس ها و 
مكاتباتمان را به ص��ورت عينی و آنچه اتفاق افتاد 
منتشر كرديم و نهايتاً هم زيرش نوشتيم هنوز هم 

پاسخی برای سؤالاتمان نيافتيم. 
ي��ك خاطره ديگ��ر هم در آن بره��ه كه وجهه 
عدالتخواهی ما را پررنگ تر كرد و واقعاً دانشجويان 
از طيف ه��ای مختلف به اين مس��ئله پی بردند كه 
م��ا بر مبنای ح��ق رفتار می كنيم و ن��ه عناوين و 
جناح بندی های سياسی اين بود كه متأسفانه يكی 
از كارمندان نهاد نمايندگی مقام معظم رهبری در 

دانشگاه علم و صنعت مرتكب اشتباهی شده بود.
 ام��ا عكس العم��ل ما اين بود ك��ه نبايد از خطا 
دفاع كني��م و طی بيانيه ای ضم��ن محكوم كردن 
آن اش��تباه خواستار اخراج وی از دانشگاه شديم و 
اتفاقاً تحليلمان نيز اين بود كه اين رفتاری اس��ت 
ك��ه خود رهبر معظم انقلاب نيز بر آن تأكيد دارند 
و باي��د با اش��تباهات هر كس ف��ارغ از جايگاه ها و 
جناح بندی ه��ای آن ف��رد برخورد ش��ود كه البته 
ايشان بارها نيز در سخنرانی های مختلف خودشان 

به اين موضوع اشاره داشته اند.
   فعالیت های دیگرتان چه بود؟ 

مثلًا نمايش��گاهی با عن��وان »فقر و غنا« برگزار 
كرديم كه طبق آمار بيش از 70 درصد دانشجويان 
و حتی اس��اتيد و كارمندان دانشگاه از آن استقبال 
به عم��ل آوردند و يا نوار صوت��ی توليد كرديم كه 
بس��يار خوب به فروش رفت و محتوايش هم طنز 
و نمايش��نامه و... ب��ود كه همه و هم��ه خميرمايه 
عدالتخواهی داش��ت و بس��يار هم خوب استقبال 

شد. 
مجموعاً اي��ن اقدامات م��ا را در فضای جنبش 
دانش��جويی ش��ناخته ش��ده كرد و توانس��ت دل 
بسياری از بچه های طيف زرد و خاكستری دانشگاه 
را نيز به س��مت خود جذب كند و الحمدلل بعد از 
آن نيز بس��ياری از دانشگاه ها و تشكل های ديگر از 

آقای توکلی 
می گفت که 

کارشناسی مرکز 
پژوهش های 

مجلس به اين 
نتيجه نرسيده 

است! ما هم 
رفتيم و با 3 نفر 

از کارشناسان 
آنجا صحبت 

کرديم ولی در 
نهايت آنها گفتند 

که حرف شما 
صحيح است ولی 

ما نمی توانيم 
اين را ارائه 

دهيم چرا که 
برنامه چهارم 

توسعه اين را از 
ما می خواهد!
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خيلی ها 
شکل گيری 
جنبش 
عدالتخواه 
دانشجويی 
را  بعد از پيام 
8 ماده ای آقا 
می دانند و 
فکر می کنند 
که مثلًا فردای 
پيام آقا ما هم 
اعلام موجوديت 
کرديم در حالی 
که اينطور 
نيست و وقتی 
ما کار را در 
جنبش شروع 
کرديم يك 
سال بعد از 
پيام ايشان 
بود. يعنی 
واقعاً فضای آن 
روزهای جامعه 
چنين گفتمانی 
را نمی پذيرفت 
و يادم هست 
خيلی ها به 
ما می گفتند 
شماها شوت 
هستيد! اين 
مباحث چيست 
که پيگيری 
می کنيد؟! 

جمله بس��يج دانشجويی های خيلی از 
دانشگاه های سراسر كشور از نقاط قوت 
عملكرد مجمع حزب الل در آن س��الها 
الهام گرفتن��د و خيلی از رفتارهای ما 
را در ش��كل ها و قالب ه��ای گوناگون 
تكرار كردن��د. از جمله مجموعه عماد 
تحت عنوان بسيج دانشجويی دانشگاه 
امام صادق عليه الس��لام كه به همين 
مباحث عدالتخواهی و... می پرداختند.

بعد اي��ن موضوع ما يك هماهنگی 
بي��ن تش��كل ها و بچه ه��ای مختلفی 
ك��ه در دانش��گاه های گوناگون پيگير 
اي��ن مباحث بودن��د انج��ام داديم و 
اولي��ن كارمان هم تجم��ع جلوی قوه 
قضائي��ه در س��الگرد پي��ام 8 ماده ای 
آقا بود كه در ن��وع خودش نيز اولين 
تجمع حزب اللهی ها محس��وب می شد 
ك��ه مح��ور آن نيز مطالب��ه عدالت از 
مس��ئولين قوه قضائيه بود كه چرا كار 
خاصی پس از ص��دور پيام 8 ماده ای 

نداده ايد؟
نكت��ه ای را ج��ا دارد حتماً عرض 
خيلی ه��ا  اينك��ه  ه��م  آن  و  كن��م 
عدالتخ��واه  جنب��ش  ش��كل گيری 
پي��ام  از  بع��د  را    دانش��جويی 
8 ماده ای آقا می دانند و فكر می كنند 
ك��ه مثلًا فردای پي��ام آقا ما هم اعلام 

موجودي��ت كردي��م در حال��ی كه اينطور نيس��ت 
و وقت��ی م��ا كار را در جنبش ش��روع كرديم يك 
س��ال بعد از پيام ايشان بود. يعنی واقعاً فضای آن 
روزهای جامعه چني��ن گفتمانی را نمی پذيرفت و 
يادم هس��ت خيلی ها به ما می گفتند شماها شوت 
هستيد! اين مباحث چيست كه پيگيری می كنيد؟! 
ولی واقعاً از اين واقعيت نمی توان گذش��ت كه بعد 
از پي��ام آقا چقدر  كار ما تس��هيل ش��د و ما حتی 
راحت تر توانس��تيم بسياری از بچه حزب اللهی ها را 
توجيه كنيم، چون قب��ل از پيام آقا آنها می گفتند 
كه اولويت های آقا هم اين نيست ولی وقتی ديدند 
كه آقا هم اين پيام را دادند  و خواس��تار مبارزه با 
مفاس��د اقتصادی و... هستند، فهميدند ما كه يك 
س��ال اس��ت پرچم اين موضوع را بلن��د كرده ايم 
خيل��ی هم بی رب��ط نگفته ايم. ل��ذا در اين موضوع 
مجم��ع حزب الل عل��م و صنعت و مجم��ع مطالبه 
مش��هد مقدس نقش مح��وری داش��تند، بعداً هم 
مراكز ديگری فعال ش��دند ك��ه در نهايت جنبش 

عدالتخواه شكل گرفت. 
اي��ن برهه مصادف ش��د با پايان دوره رياس��ت 
جمه��وری آق��ای خاتمی و رنگ باخت��ن خيلی از 
حرف ه��ای اصلاح طلب��ان و روی كار آم��دن آقای 
احمدی نژاد در ش��هرداری تهران كه با ش��عارهای 
عدالتخواهانه ش��ناخته ش��ده بود. در اين برهه به 
تدريج داش��تيم فارغ التحصيل هم می ش��ديم كه 
ب��ا بچه ها تصميم گرفتيم تا اي��ن فعاليت ها را در 
قالب يك تش��كل رسمی ثبت كنيم تا در ادامه نيز 
دانشجويان ديگر بيايند و  اين مسير را ادامه دهند. 
برای همين طبق يك تصميم گيری كلی اسم آن را 

جنبش عدالتخواه دانشجويی گذاشتيم.
   پیشنهاد این اسم را چه کسی داد؟

پيش تر و هم��ان زمانی كه نش��ريه خيزش را 
منتش��ر می كردي��م، برای ه��ر صفحه يك اس��م 

داشتيم. مثلًا صفحه سياسی، صفحه طنز و... بعد از 
مدتی كه فعاليت های عدالتخواهانه در دانشگاه های 
مختلف رواج يافته بود، در يكی از صفحات نش��ريه 
مان به انعكاس اخبار و فعاليت دانش��جويان ديگر 
دانش��گاه ها در زمينه عدالتخواه��ی می پرداختيم. 
يك ش��ب وقتی كه می خواس��تيم نشريه را صفحه 
بن��دی كنيم به اين نتيجه رس��يديم كه برای اين 
صفحه نيز اس��می انتخ��اب كنيم ك��ه دقيقاً يادم 
نيس��ت كدام يك از دوس��تان اما يكی از بچه های 
همان جمع گفت اس��م صفحه را بگذاريم »جنبش 
عدالتخواه دانشجويی« كه بعد از آن نيز اين صفحه 
به يكی از صفحات ثابت نش��ريه مان تبديل ش��ده 
بود و به اين صورت اين عنوان تا قبل از تأس��يس 
جنبش تا حدی برای خيلی ها ش��ناخته شده بود. 
بع��د از انتخاب اين عنوان برای جنبش نيز، اگرچه 
به ما مجوز رس��می برای فعالي��ت نمی دادند اما ما 
هم بطور غير رس��می اساس��نامه ای تهيه كرديم و 
بتدري��ج كارمان را به عنوان يك تش��كل جداگانه 
آغ��از كرديم ك��ه البته ديگ��ر آن زم��ان چون ما 
دانش��جو نبوديم تنها عضو هيأت مؤسس بوديم اما 

ارتباطمان را با بچه های بعدی قطع نكرديم.
   اقدامات�ی که در آن مقطع انجام دادید که 
فکر می کنی�د امروز می تواند ب�ه عنوان یک 
ش�اخص برای حداقل خ�ود بچه های جنبش 

عدالتخواه باشد چیست؟
س��ؤال بسيار مهم و دقيقی اس��ت. چون از اين 
منظر من هنوز حرفهايی دارم كه در خاطرات قبلی 
هم به آنها اش��اره ای نكردم. ي��ك اقدامی را ما در 
همان س��الها انجام داديم كه بسيار مهم است و در 
پاسخ به سؤالتان آن را شرح می دهم و آن هم بحث 
»كارتن خوابی« است كه الحمدلل بشدت بركت و 
تأثير داش��ت. در دوره شهرداری آقای احمدی نژاد،  
يك س��ال زمس��تان بسيار سرد ش��د و روزنامه ها 

اعلام كردند كه 15 نفر از كس��انی كه 
ش��بها به واس��طه بی خانمان بودن در 
خيابان ها كارتن خواب��ی می كنند در 

اثر سرما جان باختند. 
برای حل اين مش��كل م��ا با ديگر 
بچه ها ب��ه نهادهای مس��ئول در اين 
زمينه از جمله ش��هرداری، بهزيستی، 
كميت��ه ام��داد، وزارت رف��اه و وزارت 
بهداش��ت و... نام��ه زدي��م ك��ه اگ��ر 
گرمخانه هاي��ی را ط��ی 3 روز آين��ده 
ب��رای اين اف��راد در خيابان درس��ت 
نكنند، ما اقدام دانش��جويی می كنيم. 
در ادام��ه ذكر كرده بوديم كه در برابر 
س��اختمان هر ك��دام از اين نهادها به 
صورت دس��ته جمعی ش��ب تا صبح 
كارت��ن خوابی خواهيم كرد تا بالاخره 

مشكل حل شود. 
بع��د از س��ه روز س��رانجام مجبور 
ش��ديم در آن شب های س��رد جلوی 
نهاده��ای مربوطه بروي��م و بخوابيم. 
ش��ب اول هم رفتيم جلوی شهرداری 
و با خ��ود مقداری كارت��ن برديم و با 
پتوهای بس��يار زياد و س��ختی فراوان 

خوابيديم.
   حدوداً چند نفر بودید؟

حدود 200 نفر. اول آقای مش��ايی 
كه از هم��ان موقع هم مع��اون آقای 
احمدی نژاد در شهرداری بود آمد و سخنرانی كرد 
و گفت برويد و ما كار را درست می كنيم. بعد آقای 
رسول خادم آمد كه آن موقع عضو شورای شهر بود 
و قول های مس��اعدی داد و گفت برويد و ما كار را 
درس��ت می كنيم ولی باز هم ما نرفتيم و گفتيم تا 
اين قضيه حل نشود ما جايی نمی رويم. در همين 
بحبوحه خبرنگار روزنامه كيهان آمد و يك گزارش 
مفصل تهيه كرد. سپس خبرنگار خبرگزاری ايسنا 
آمد و او هم گزارش��ی تهيه كرد كه مجموعاً هر دو 

گزارش بازتاب خوبی داشت. 
   یعنی کار به اتمام رسید؟

خير، شب دوم رفتيم جلوی كميته امداد و بعد 
2 يا 3 ت��ا از نماينده ها و معاونين كميته آمدند و 
صحبت كردند كه البته باز هم ما قانع نشديم و به 
كارمان ادام��ه داديم. در همين حين يك رفتگری 
آنجا را جارو می كرد كه به ما رسيد و شروع كرد با 

ما درد دل كردن.
می گفت من برای يك ش��ركت پيمانكاری كار 
می كنم و 3 ماه است كه حقوق نگرفتم و... من هم 
می دانستم كه دكتر احمدی نژاد از ساعت 11 شب 
به بعد خودش گوش��ی موبايلش را جواب می دهد 
و ب��ه همي��ن خاطر همان موق��ع  از تلفن عمومی 
به ايش��ان زنگ زدم و اتفاقاً خودش هم گوش��ی را 
برداشت. گفتم آقای دكتر من عبداللهی هستم. از 
دانش��جويان علم و صنعت. مرا می شناسيد؟ ايشان 

هم گفت بله! چرا نشناسم؟
   سابقه آشنایی داشتید؟

بله، به واسطه تحصيل در دانشگاه علم و صنعت 
و ارتباط خ��وب دكتر احمدي نژاد با دانش��جويان 
مذهبی، م��را می ش��ناخت. من هم داس��تان اين 
رفتگ��ر را برايش توضيح دادم و ايش��ان هم گفت 
كه آن آقای رفتگر  را دوش��نبه به دانشگاه بياور تا 
بعد از كلاس درسم از نزديك حرفهايش را بشنوم. 

   تجمع دانشجويان در مقابل كاخ دادگستري  

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي
از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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تلفن را كه قطع كردي��م هر چه به دنبال آن بنده 
خدا گش��تيم پيدايش نكرديم و خيلی هم ناراحت 
بودي��م اما س��رانجام 2 ماه بع��د از آن موضوع بود 
كه دكتر بحث پيمانكاران ش��هرداری را به صورت 
ج��دی پيگير ش��د و من فكر می كن��م حركت آن 
ش��ب ما در اين زمينه بی تأثير نبود و حتی همين 
ن��وع نگاهی كه دكتر احمدي نژاد الان هم دارد كه 
كارگران پيمانی برای دولت مهم هس��تند و وزارت 
رفاه بشدت پيگير كارهای آنهاست، ناشی از همين 

نوع نگاه است.
   برگردی�م به ماجرای کارتن خوابی، بعد از 
شهرداری و کمیته امداد دیگر کارتان را ادامه 

ندادید؟
چرا. ما مجموعاً 5 ش��ب اي��ن كار را در برابر 5 
نه��اد مختلف انجام داديم والحمدلل نتيجه هم داد 
و بعد از اين 5 شب ديديم كه گرمخانه ها راه افتاد 

و انصافاً كار درست شد.
بعد از اين جريان كارتن خوابی هم يك مجلس 
ختمی برای آن 15 نفری كه در اثر سرما و اهمال 
مسئولين فوت كرده بودنددر مسجد هدايت تهران 
برگ��زار كردي��م كه س��خنرانش هم آقای حس��ن 

رحيم پور ازغدی بودند. 
يادم هس��ت شب قبل مراسم به آقای رحيم پور 
گفتم فردا برای سخنرانی تشريف بياوريد كه ايشان 
گفتند كه بعيد می دانم بيايم. ولی صبح فردا ايشان 
با من تماس گرفتند و گفتند كه من ديش��ب فكر 
كردم و ديدم كه اگر نيايم از لحاظ ش��رعی ش��ايد 

مسئول باشم و سرانجام هم آمدند.
   مجلس ختم خوب برگزار شد؟

بله. جمعيت خيلی خوبی هم آمده بود. بخصوص 
از مردم عادی و رهگذران در خيابان كه برايش��ان 
چنين كاری جالب بود. ما مجلس را خيلی رسمی 
مثل مجلس ختم های ديگر برگزار كرديم و حلوا و 
خرما داديم و حتی چند تا از كارتن خوابها هم آنجا 
حضور داشتند و سخنرانی كردند. بعد از آن جريان 
هم در زمان های مختلف قضيه را بررسی می كرديم 
و می ديديم كه ديگر كارتن خوابی نيست كه در اثر 
سرما بميرد و به گرمخانه ها پناه می برند. الحمدلل 
بع��د از اين موضوع اين بح��ران به خوبی مديريت 
ش��د و جرقه اش هم تنها يك مطالبه دانش��جويی 

ساده بود.
   ب�ه جز این مورد، حرکت ش�اخص دیگری 

هم در آن برهه انجام دادید؟
بله. بحث ديگر بحث پولی ش��دن دانشگاه ها بود. 
در اين مورد هم بعد از كلی پيگيری و نامه نگاری به 
آموزش عالی كشور و... اعلام كرديم اگر تا يك هفته 
ديگر اتفاقی نيفتد می آييم جلوی مجلس و تحصن 
می كنيم. بعد از يك هفته هم اتفاقی نيفتاد و رفتيم 

مقابل مجلس اصولگرای هفتم و متحصن شديم.
   حدوداً چند نفر بودید؟

اين بار يك جمعيت 700 نفره بوديم. سرانجام 
بع��د از چند روز نماينده اهواز آقای ملاهويزه ما را 
ب��ه آقای باهنر كه در آن زمان نايب رئيس مجلس 
بود مرتبط كرد و من و سه نفر ديگر وارد يك اتاق 
بسيار مجلل ش��ديم كه در آن آقای باهنر نشسته 
بودن��د. ما ش��روع به صحبت كردي��م گفتيم طبق 
قانون اساسی طرح پولی ش��دن دانشگاه ها خلاف 
اس��ت و... البته می دانيم لغو اين مسئله نياز به يك 
پروس��ه ای دارد برای همين هم ما از قبل با چند تا 
استاد درجه يك حقوق صحبت كرده ايم و مطمئن 

هس��تيم به لحاظ حقوقی لغو اين قانون در مجلس 
امكانپذير است. 

يك نكته ای هم يادم هس��ت و آن هم اينكه در 
ابتدا ك��ه مقابل آقای باهنر نشس��تيم، برای ما در 
فنجانهای خيلی اش��رافی چای آوردند. آقای باهنر 
هم در پاس��خ به ما گفت ك��ه الان زمان انتخابات 
شوراهاس��ت و حركت شما )تحصن( درست نيست 
و موجب سوءاس��تفاده های سياسی خواهد شد در 
نهاي��ت هم آقای ملاهويزه از آق��ای باهنر از اينكه 
به ما وقت داده اس��ت، تشكر كرد اما من به بچه ها 
گفتم كه بگذاريد من صحبت كنم و گفتم كه آقای 
باهن��ر! اول اينكه ما هم از ش��ما ممنونيم كه وقت 
داديد ولی اين وظيفه شما است و چرا اينقدر دير؟ 
ش��ما بايد 3 روز پيش به م��ا وقت می داديد كه ما 

تحصن را شروع كرديم نه امروز. 
دوم اينكه حرف هايی كه ش��ما زديد را شنيديم و 
البته ما بيشتر از اين هم از شما توقع نداريم چون شما 
در يك فضای كاملًا اش��رافی داريد تنفس می كنيد و 
به ج��ای اينكه به مطالبات ما بپردازيد می گوييد كه 
اين كار ش��ما خوب نيست و آن را سياسی می كنيد 
و سوم اينكه من هيچ وقت چای اينجا را نمی خورم و 
ب��ه آن لب هم نمی زنم در حالی كه بچه هايی كه دم 
در هستند ش��ما حتی در اين 3 روز اجازه نداديد از 
توالت های مجلس استفاده كنند و اينها مجبورند كه 
500 متر بروند بالاتر و به يك توالت عمومی مراجعه 
كنند. اين صحيح نيس��ت با بچه هايی كه آن بيرون و 
در باران ش��ديد هستند آنگونه برخورد شود و با من 

كه نماينده آنان هستم اينگونه.
   عکس العمل آقای باهنر چه بود؟

خيلی به ايشان برخورد و آقای ملاهويزه هم كه 
واس��ط حضور ما نزد آقای باهنر بود خيلی ناراحت 
شده بود و بنده خدا شش تا رنگ عوض كرد. آقای 
باهنر در نهايت هم گفت كه ش��ما برويد ما قضيه 
را پيگيری خواهيم كرد كه من هم گفتم متأسفانه 
چون مدتهاس��ت كه شما جواب نامه ها و تلفن ها و 
پيگيری های ما را نداديد، ما اعتمادمان را به ش��ما 
از دست داده ايم پس تا آن روزی كه اين قضيه در 
مجلس طرح نشود مطمئن باشيد كه ما پشت اين 

در خواهيم نشست. 
بعد هم در راهروها در حالی كه بر می گش��تيم 
آقای ملاهويزه گفت كه ش��ما آبروی من را برديد 
و... من هم بلند گفتم تا همه بشنوند كه برای شما 
متأس��فم. اين آقا )باهنر( نماينده من است و شما 
ه��م داريد همان برخوردی را كه اطرافيان ش��اه با 
او انج��ام می دادند، با آق��ای باهنر می كنيد. مگر او 
كيست كه اينجا نشسته است؟ وظيفه اش است به 
داد مردم برسد چون با رأی همين مردم به مجلس 
رفته و بيخود می كند در اين فضای اشرافی نشسته 

و اينطور رفتار می كند و... 
بعد ه��م با آقای عباس��پور )ب��رادر خانم آقای 
جاس��بی( كه بشدت طرفدار پولی شدن دانشگاه ها 
بود جلسه داشتيم كه البته آن جلسه هم فايده ای 
نداشت. البته چند روز بعد فوريت لغو اين موضوع 
در مجل��س رأی آورد ام��ا در نهاي��ت آقای احمد 
توكلی از تصويب آن جلوگيری كرد كه اين موضوع 

خيلی برای بچه ها ناراحت كننده بود.
   با چه استدلالی؟

آق��ای توكلی می گف��ت كه كارشناس��ی مركز 
پژوهش های مجلس به اين نتيجه نرس��يده است! 
ما هم رفتيم و با 3 نفر از كارشناسان آنجا صحبت 

كرديم ول��ی در نهايت آنها گفتند كه حرف ش��ما 
صحي��ح اس��ت ولی م��ا نمی تواني��م اي��ن را ارائه 
دهي��م چرا كه برنامه چهارم توس��عه اي��ن را از ما 

می خواهد!
بع��د از اي��ن من هم زنگ زدم ب��ه آقای توكلی 
كه ايش��ان گفتند من وقت ندارم با ش��ما صحبت 
كن��م و من هم با صدای بلند گفتم من ش��ما را به 
عن��وان يك آدم مذهبی می شناس��م اما آن دنيا از 
ش��ما نخواهم گذشت. شما حاضر نيستيد يك ربع 

به ما وقت بدهيد؟ 
   گوشی را قطع نکرد؟

خير. داش��ت گ��وش می داد و س��اكت بود. من 
هم ادامه دادم كه چهار تا كارش��ناس بی ش��عور را 
نش��انده ايد آنجا تا تصميم گيری كنند و خودشان 
هم می گويند تصميمش��ان غلط اس��ت و حرف ما 
درست است و ما حتی نوار ضبط شده حرفشان را 
هم داريم اما ش��ما حاضر نيستيد حرف ما را گوش 
كنيد و من برای ش��ما و مجل��س هفتم عدالتخواه 
و... متأس��فم. ايش��ان گفت حالا بياييد يك جلسه 
بگذاري��م و دوباره صحب��ت كنيم كه من هم گفتم 
حرف جديدی برای ش��ما ندارم و ديگر هم پايم را 
به آنجا نمی گذارم و ش��ما بايد وظيفه تان را انجام 
دهيد و در نهايت هم با كمال تأسف با ما همراهی 

نكرد و مانع لغو اين مصوبه شد.
   در پایان اگر صحبتی دارید بفرمایید.

جنبش عدالتخواه دانشجويی تشكيل شد نه به 
عنوان يك تش��كل معمولی بلكه ب��رای اينكه يك 

خلأيی را پر كند و دلايلش هم موارد زير بود: 
 اول اينكه اس��تقلال رأی ملت، چرا كه تمامی 
تش��كل ها به نوعی وابس��ته به جناح يا فرد خاصی 
بودند كه نمی توانس��تند حرف اكثر مردم را بزنند 

كه همان عدالت است. 
دوم اينكه ما تش��كلی نمی خواس��تيم كه دنبال 
بيانيه دادن و تش��كر و... باش��د و تا جايی كه رفع 
تكليف باش��د بايد موضوعات پيگيری ش��ود و اين 
ضع��ف را ام��روز م��ن در جنبش مي بين��م. يعنی 
بعي��د می دانم موضوعات را تا انته��ا دنبال كنند و 
متأس��فانه بچه ها تا حدی در دام بيانيه دادن و... و 

اكتفا كردن به اين اقدامات افتاده اند.
   علت�ش را چ�ه می دانی�د؟ آی�ا جنب�ش 
عدالتخ�واه ه�م به نظر ش�ما وام�دار افراد و 

گروه ها شده است؟
نه، اما جنبش وامدار مقبوليت شده است. يعنی 
برای اينكه در بين مسئولين نظام كه بتواند مقبول 
باشد مجبور شده است كه فتيله اش را كمی پائين 

بكشد و اين يك آفت بزرگ است.
م��ن به عنوان يك بس��يجی ع��رض می كنم كه 
ما باي��د فقط تكليفم��ان را انجام ندهي��م و منتظر 
نتيجه كار و... نباش��يم. امروز می گويند اگر جنبش 
عدالتخ��واه نتواند اعتماد عمومی را جذب كند نابود 
می شود! خب بشود! مگر  غير اسلام چه چيزی مهم 
است كه اگر در اين راه نابود شود مهم است؟ من به 
عنوان يكی از مؤسسين جنبش می گويم نابود شدن 

جنبش در راه حق و  انجام وظيفه مهم نيست.
و  حمايت ه��ا  و  تش��كل ها  بيانيه ه��ای  اي��ن 
موضعگيری  ه��ا و محك��وم كردن ه��ا را باي��د كنار 
گذاش��ت. خدا می فرمايد به اندازه وس��عتان عمل 
كنيد. نگاه ما به تش��كل دانشجويی بايد به صورت 
اعتقادی باش��د چ��را كه فردا باي��د در محضر خدا 

پاسخگو باشيم.

گفتم که آقای 
باهنر! اول 

اينکه ما هم از 
شما ممنونيم 

که وقت داديد 
ولی اين وظيفه 

شما است و چرا 
اينقدر دير؟ 
شما بايد 3 

روز پيش به ما 
وقت می داديد 
که ما تحصن را 

شروع کرديم 
نه امروز. دوم 

اينکه حرف هايی 
که شما زديد را 
شنيديم و البته 

ما بيشتر از 
اين هم از شما 

توقع نداريم 
چون شما در 

يک فضای کاملًا 
اشرافی داريد 
تنفس می کنيد 
و به جای اينکه 

به مطالبات 
ما بپردازيد 

می گوييد که اين 
کار شما خوب 

نيست و آن را 
سياسی می کنيد

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي

از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي

116


